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POHLED NA VILU ŠTĚPÁNKU Z ROKU 1899
Charakter zástavby V Hůře tvoří staré domky z doby průmyslového rozmachu Postupic, 
ale také několik vil, k nimž patří i vila Štěpánka čp. 53. Paní Olga Zemanová, bývalá starostka,
zavzpomínala na dobu, kdy ve Štěpánce bydlela.

Podle Mixovy kroniky dostal dům
název Štěpánka po přestavbě na vilu
v roce 1889, po svém majiteli.

Sama pamatuji Štěpánku od roku
1940, kdy byli majiteli Jarmila a Bed-
řich Rosembergovi, kteří se po roce
1945 nechali přejmenovat na Radim-
ští. V době našeho přistěhování to byl
vzorně udržovaný dům i zahrada se
dvěma altány. Do domu se vcházelo
z východní strany. V přízemí byly tři
dvoupokojové byty bez příslušenství.

Hned vpravo bydleli Josef a Božena
Zívalovi se synem Zdeňkem. Pan Zíval
byl topičem na parní lokomotivě na
trati Benešov – Dolní Kralovice. Vedle
nich obývali dvě menší místnosti Číž-
kovských, vychovávali vnučku Věrku.
Také pan Čížkovský pracoval na drá-
ze. Věrka vystudovala zdravotnickou
školu v Benešově, později bydlela
v Čerčanech. Zbývající dvě přízemní
místnosti obývali František a Anna
Vondráčkovi se synem Františkem.

Ten vystudoval architekturu, také pra-
coval na dráze jako závorář na nádra-
ží v Postupicích.

Přímo proti vchodovým dveřím
vedly dřevěné schody do 1. patra.
Tam již byly byty jen dva o třech míst-
nostech s WC. Hned u schodů vlevo
bydleli Milada a Josef Kutovi. Pan Kut
byl četnickým nadstrážmistrem na

Pokračování na straně 11
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Rozpočet obce na letošní rok zahrnoval mimo jiné množství
investic a staveb. Většina z nich se podařila zrealizovat včetně
náročné rekonstrukce ulice Slunečná. Některé stavby ještě
probíhají. Je to například veřejné osvětlení v Dobříčkově
budované z obce směrem k nové zástavbě na severu osady.

Těsně po zahájením je stavba veřejného osvětlení
v Postupicích v ulici Průběžná od obecního úřadu směrem
k fotbalovému hřišti. Čeká nás ještě oprava slibovaných úseků
místních komunikací ve Lhotě Veselce a v Dobříčkově, trochu
zde záleží na přízni počasí, ale hlavně na dodavateli stavby,
aby dostál svým závazkům. 

Zatím se nepodařilo přivést vodu a elektřinu na hasičské
sportoviště Plajchy. Bylo to způsobeno dlouhým čekáním na

vydání stanoviska Povodí Vltavy. Z tohoto důvodu jsme se
s dodavatelem stavby dohodli na realizaci stavby v prvním
čtvrtletí 2017.

Na příští rok máme naplánovanou řadu akcí, jejich
uskutečnění závisí na schválení rozpočtu 2017.
Rádi samozřejmě přivítáme i podněty vás občanů.

Závěrem Vám přeji klidné prožití vánočních svátků,
hodně zdraví a pohody v novém roce.

U P O Z O R N Ě N Í
Od 23. 12.–30. 12. 2016 bude obecní úřad uzavřen.
Do 21. 12. 2016 budou příjímány platby v hotovosti.

Miloslav Půta, starosta

V KRÁTKOSTI Z OBCE

1) ZO schvaluje rozpočtová opatření č. 4/2016 dle návrhu účetní obce pí. Matouškové, který je přílohou zápisu. 

ZO současně zplnomocňuje starostu obce k provedení nezbytných rozpočtových opatření od dnešního jednání do konce
roku 2016 s tím, že tato rozpočtová opatření č. 5/2016 budou předložena ZO ke schválení při jeho prvním zasedání
v roce 2017. 

2) ZO schvaluje zřízení depozitního účtu, na který budou na konci prosince převedeny finanční prostředky určené k výplatě
mezd včetně odvodu ZP a SP za prosinec 2016. Po vyplacení mezd bude zrušen. 

3) ZO bere na vědomí Zprávu z dílčího přezkoumání hospodaření obce za rok 2016. 

4) ZO schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace na podporu aktivit v oblasti rozvoje regionu Posázaví pro
Posázaví o.p.s. ve výši 30,- Kč/obyvatele z rozpočtu roku 2017. 

5) ZO schvaluje směrnici k provedení inventarizace majetku obce k 31. 12. 2016 a bere na vědomí plán inventur. 

6) ZO schvaluje Interní směrnici č. 1/2016 o postupech při zadávání veřejné zakázky. 

7) ZO schvaluje změnu v jednacím řádu ZO Postupice – § 2, Pravomoci ZO, 1.věta zůstává v platnosti, 2. věta zní: „Rozhodovat
o koupi a prodeji movitého majetku ve prospěch obce se svěřuje starostovi obce do výše 300 tis. korun bez DPH.“ 

8) ZO schvaluje provedení změny průběhu katastrální hranice mezi k.ú. Milovanice a k.ú. Postupice. Návrh nové hranice je 
přílohou zápisu. 

9) ZO schvaluje Dodatek č. 2 ke Smlouvě o výpůjčce z 30. 9. 2009, která je přílohou Zřizovací listiny PO ZŠ a MŠ Postupice,
okres Benešov. 

10) ZO schvaluje navrženou výši úhrad za provedenou změnu č. 4 územního plánu obce – pořizovatelství obec 28 tis. Kč;

úspěšní žadatelé pí. L. S., Nová Ves, 5 tis. Kč; p. J. P., Vlašim, 29 tis. Kč; p. M. J., Jemniště, 29 tis. Kč. 

11) ZO schvaluje pronájem obecního pozemku 571/13 o velikosti 100 m2 v k.ú. Pozov pro p. V. G., Postupice, za podmínek

obvyklých. 

USNESENÍ č. 8/2016
ze zasedání Zastupitelstva obce Postupice (ZO) konaného dne 23. 11. 2016 od 16 hodin v zasedací síni OÚ Postupice
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12) ZO schvaluje prodloužení nájemní smlouvy pro p. J. K., Čelivo, pozemek č. 1334/1 v k.ú. Čelivo o výměře 100 m2, na dobu
neurčitou. 

13) ZO schvaluje odprodej části pozemku parc. č. 1120/1 v k.ú. Nová Ves, o výměře cca 140 m2, pro p. P. P., Nová Ves, za
50,- Kč/m2, náklady spojené s odprodejem hradí kupující 

14) ZO schvaluje odprodej pozemku parc. č.1080/4 v k.ú. Postupice, o výměře cca 25 m2, pro p. D. D., Praha 4, za 100 Kč/m2,
náklady spojené s odprodejem hradí kupující. 

15) ZO projednalo žádost manželů P.,Praha 9 o vybudování chodníku směrem na Pozov a tuto žádost zamítá. 

16) ZO schvaluje výši úhrady za zřízení věcného břemena na odpadní jímku na pozemku č. 1459/2 v k.ú. Milovanice pro
p. R. M., Benešov ve výši 200,- Kč + DPH. 

17) ZO schvaluje výši úhrady za zřízení věcného břemena na vodovodní a kanalizační přípojku na pozemku p.č.860/1 v k.ú.
Postupice pro p. M. T., Benešov ve výši 200,- Kč + DPH. 

18) ZO schvaluje rozpočtové provizorium obce na období od 1. 1. 2017 do schválení rozpočtu na rok 2017 včetně podmínek,
které jsou přílohou zápisu.

19) ZO schvaluje předložené znění pachtovních smluv mezi obcí a DZS Struhařov a obcí a Jiřím Sternbergem. 

20) ZO schvaluje vyřazení nefunkčního majetku z majetku PO ZŠ a MŠ Postupice a pověřuje J. Matouškovou zástupcem obce
v likvidační komisi PO. 

21) ZO schvaluje poskytnutí finančního daru ve výši odpovídající jedné měsíční odměně pro starostu obce. 

22) ZO neschvaluje investice do budovy staré školy. 

23) ZO schvaluje darovací smlouvu o poskytnutí daru 5 000,- Kč z rozpočtu obce na rok 2017 pro Sdružení hasičů Čech,
Moravy a Slezska, okres Benešov. 

starosta místostarostka

SLAVNOSTNÍ OTEVŘENÍ NOVÉHO HŘIŠTĚ
V POSTUPICÍCH
Dne 8. října 2016 bylo otevřeno v areálu školy v Postupicích nové víceúčelové hřiště s umělým
povrchem.

Takové sportovní zázemí bylo již
dlouho naším snem a tím, co v naší
obci chybělo. Po několika neúspěš-
ných žádostech o dotaci a vzhledem
k nastavení různých dotačních pod-
mínek padlo rozhodnutí, že hřiště
vybuduje ze svého rozpočtu na své
náklady Obec Postupice. Bylo vypsá-
no výběrové řízení, ze kterého vzešla
vítězná firma, a na začátku prázdnin
se mohlo začít budovat. Aby se celko-
vé náklady na tuto akci snížily, někte-
ré ze zemních prací prováděla obec
za pomoci vlastního zaměstnance
i pana školníka.

I tak byly celkové náklady nemalé
a dosáhly výše 1,1 mil. Kč. Hřiště
bude sloužit nejen jako zázemí pro
děti ze ZŠ v hodinách tělocviku, pro
sportovní kroužky, školní družinu,
ale po dohodě s ředitelkou školy
i pro sportující veřejnost.

O samotné slavnostní otevření se
postarala základní škola. V sobotu se
„ za školou“ sešlo více jak 80 rodičů
a dětí. A čím jiným zahájit provoz
hřiště než sportovním utkáním.

Všichni, kdo se chtěli aktivně zúčast-
nit, byli rozděleni do 5 družstev, kte-
rá mezi sebou odehrála turnaj v pře-
hazované. V týmu musel být vždy
rodič společně se svým dítětem. O to

bylo sportovní zápolení zajímavější.
Startovným na tomto turnaji byla
nějaká přinesená „dobrůtka“ pro
ostatní. O ty se zodpovědně postaraly
nejen příchozí maminky, ale i babič-
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ky. V průběhu celého odpoledne se
ke kávě i čaji uzobávalo dle libosti.
(Vzhledem k množství občerstvení,
které ještě po turnaji zůstalo, měly
všechny děti ještě v pondělí ve škole
svačinu!). Ten, kdo zrovna nehrál
zápas, si mohl opékat buřty a pro děti
byly připraveny také dovednostní
soutěže v přilehlém areálu mateřské
školy. Na těch, kteří přišli jen fandit,
bylo vidět, že je atmosféra zápasů
naplno pohltila. Jedině snad to

chladné počasí mohlo trochu pokazit
celkový dojem z této zdařilé akce.
Naštěstí p. Pokorný zachránil několik
přítomných před umrznutím díky
přinesenému plynovému hřibu
a p. učitelky dávaly první pomoc
rychlou přípravou teplých nápojů.
Vyhodnocení celého turnaje probí-
halo již téměř za tmy. A kdo na turna-
ji zvítězil? Samozřejmě bylo vyhláše-
no pořadí družstev, kdy každé dostalo
nemalou sladkou odměnu a děti

z vítězného týmu si navíc odnášely
„žolíky“, které mohou použít jako
omluvenku z jednoho zkoušení ve
škole, které si samy vyberou. Ale
o pořadí vlastně vůbec nešlo. Šlo o to
strávit společně s dětmi, kamarády
a známými prima odpoledne. A to se
i přes nepřízeň počasí povedlo. Svěd-
čí o tom dotazy v následujících dnech
jak od dětí, tak od dospělých „ Kdy si
podobnou akci zopakujeme?“ Příleži-
tostí jistě bude dost, už teď nás napa-
dají další aktivity.

Veliké poděkování za vybudování
tohoto nového sportoviště patří pře-
devším všem zastupitelům obce, kteří
při schvalování rozpočtu na letošní
rok s tímto velkým projektem souhla-
sili, p. starostovi za dohled a organi-
zaci prací v době letních prázdnin,
firmě VRŠA SPORT Praha za odbor-
nou realizaci hřiště a za práce, které
nebyly realizované odbornou firmou,
J. Kladivovi a V. Gruberovi.

Pozor!!! Další velkou akcí bude
volejbalový turnaj bývalých žáků školy
(ročník narození nerozhoduje ;-)),
termín – květen 2017. Zatím to berte
jako upozornění, že se něco takové-
ho připravuje, šiřte dál tuto informa-
ci. V příštím čísle se již dozvíte
podrobnosti.

Jana Jíšová
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PODZIMNÍ VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
Dne 22. 10. 2016 se uskutečnilo podzimní vítání občánků. Mezi občany Postupic byla přivítána
1 holčička – NELA MARTÍNKOVÁ a 3 chlapci – MATĚJ FRYŠ, MATYÁŠ JANDA a ANTONÍN TĚŠINA
za přítomnosti rodičů, přátel, zástupců obce a členek sboru pro občanské záležitosti.

Slavnostní projev přednesl pan
starosta, který rodičům poblahopřál
a popřál jim a jejich dětem hodně,
zdraví,  štěstí  a spokojený život
v rodině.

Slavnostní atmosféru obohatilo
vystoupení dětí z MŠ a ZŠ.

Noví občánci dostali od Obce dárek
1 000 Kč v hotovosti, malý dárek od
dětí z MŠ a maminky si odnesly kytič-
ku pro radost.

Na konec této malé slavnosti pro-
běhlo fotografování na památku.

Na závěr bych chtěla poděkovat
všem, kdo s přípravou a průběhem
této akce pomáhali – děkuji.

Za SPOZ R. Marešová

Rok s rokem se sešel a zase slavíme Mikuláše. Bez této oslavy si to v naší škole už ani neumíme
představit. Přípravy překvapení pro ostatní se ujali již tradičně deváťáci. Obstarali si originální
masky čertů, role Mikuláše se ujal pan školník a anděla představovala paní učitelka Šetková.

ce ukápla i nějaká slza. Ale nakonec
byly všem hříchy odpuštěny.

Celé mikulášské dopoledne pro-
běhlo v příjemné atmosféře, v oče-
kávání a možná i zpytování svědomí.
Žáci deváté třídy se ujali svého úko-
lu odpovědně a za to jim patří velký
dík.

Josef Hanzal

Jakmile se za dveřmi tříd ozval pra-
vý zvonek – ne ten školní – všichni
ztichli a čekali, kdo se objeví ve dve-
řích. Zjevil se Mikuláš, kterého
doprovázel anděl a čerti. Byli straši-
delní, měli pytle na zlobivé děti, zuři-
vě cinkali řetězy a mlátili rákoskami.
Hluk se rozléhal po celé škole. Za
básničku nebo písničku rozdávali

čerti dětem balíčky plné ovoce a slad-
kostí. Zlobivé žáky strkali do pytlů.
Ale s příslibem toho, že do příštího
roku napraví své hříchy, je opět pou-
štěli na svobodu.

Příchod Mikuláše každý prožíval
jinak. Nejmenší „mateřáci“ přijali
návštěvu statečně, i když trochu
bojácně. To na prvním stupni dokon-

MIKULÁŠSKÁ NADÍLKA VE ŠKOLE
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Pokud v tomto čase zabloudíte
večer ke škole, dýchne na vás atmo-
sféra Vánoc. Vchod je vyzdoben tru-
hlíky a už z dálky vás lákají světýlka
vystaveného betlému. Když přijdete
do školy ve dne, uvidíte ve vitrínách
čerty, anděly nebo malé zpěváčky
koled. O výtvarné výchově nebo pra-
covních činnostech se vyrábějí ozdo-
by, svícny, přáníčka i drobné dárečky.
Stejně tak ve družině. Těsně před
Vánoci se po chodbách bude linout
vůně ze školní kuchyňky, protože děti
budou péct perníčky, vánočky nebo
cukroví. V některých hodinách se už
zpívají koledy, tančí se nebo se nacvi-
čuje vystoupení.

Vše směřuje k poslednímu týdnu ve
škole, který si děti náležitě užijí. Od
pondělí začínáme ráno zpívat vánoč-
ní koledy. Tím hlavním dnem bude
středa 21.12., kdy je program úplně
nabitý. Po zpívání se zahájí Bleší trh.
Od 15,30 hod. se otevře v tělocvičně
velký Vánoční jarmark. V rámci jar-
marku se návštěvníkům představí
děti se svými vystoupeními. Finanční
výtěžek jejich snažení jsme se rozhod-
li letos věnovat na poslání balíků
s pomocí do škol v Zambii. Poslední
den školy je tradičně věnován třídní
nadílce.

Zveme srdečně všechny rodiče,
prarodiče a přátele školy, aby s námi
prožili předvánoční čas.

Do nového roku přeji všem, dětem,
žákům, kolegům hodně štěstí, zdraví
a alespoň pár splněných přání.

Miroslava Ottlová

VÁNOCE
VE ŠKOLE Každý z nás jistě už mnohokrát pře-

mýšlel o tom, jak by se mu žilo v jiné
době. Někdo by se rád vrátil do minu-
lého století, někdo by třeba rád pro-
žil středověk a věřím, že jsou i tací,
kteří by se rádi vrátili do doby ledové.
A z toho důvodu jsme pro žáky 1., 2.
a 3. třídy připravili pohádkovou noc
na téma Pravěk. Všichni zúčastnění si
museli vyrobit pravěký oblek a žáci
dokonce i nějaký pravěký nástroj.
Scénka z večerníčku Mach a Šebesto-
vá, která byla letos v podání žáků
deváté třídy, děti přenesla do dávné
minulosti. Aby se našlo ztracené slu-

chátko a my se mohli všichni vrátit
zpátky, musely děti splnit několik
úkolů. Trefit se oštěpem do tlamy
medvěda, poznat lidské kosti, vyrobit
si ze slaného těsta misku, společně
s panem školníkem vytvořit pravěký
šperk a mnohé další. Později se podí-
valy na film Cesta do pravěku, zazpí-
valy si pravěkou písničku, daly si pra-
věkou večeři a ulehly do svých jesky-
ní. Ráno jim byly rozdány ještě diplo-
my a spokojení pravěcí človíčkové
odcházeli domů.

Veronika Polanská

POHÁDKOVÁ NOC

Restaurace U Sokola
a Volejbalový oddíl

Postupice Vás zvou na:

SPORTOVNÍ
PLES
v sobotu 

25. 2. 2017
k tanci a poslechu hraje

skupina K.O.tel rock
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Začátek letošního školního roku máme za sebou. Při ranním scházení se není slyšet dětský pláč, naopak
děti se seznámily s novým prostředím, našly si nové kamarády a společně si sdělují svoje zážitky.

paním učitelkám při výrobě advent-
ních věnců. Mikulášové a čerti zdobí
třídy a prostory šaten. Předškolní
děti si svoje čertíky dokonce pojme-
novaly. V posledních dnech se ze
tříd ozývají čertovské písničky a bás-
ničky. Nacvičujeme s dětmi Čertov-
skou besídku. A tak není divu, že
školkou vládne čertovská nálada. 5.
prosince byla ve školce Mikulášská
nadílka. Děti čertům zazpívaly a za
odměnu jim Mikuláš přinesl nůši
plnou dobrot.

Hezký advent a pevné nervy v před-
vánočním shonu.

Jaroslava Pilátová

Práce na Jahůdkové, Jablíčkové
a Třešňové třídě je v plném proudu.
I ty nejmenší děti se nebojí zapojit do
různých činností.

Každoročně pořádáme pro zpestře-
ní života ve školce různé akce. Začali
jsme Zpíváním s kytarou. Společně
jsme si zazpívali známé písně Zdeňka
Svěráka, děti měly možnost se i pohy-
bově vyjádřit. Koncert se moc vydařil
a určitě nezůstaneme při jednom
představení. Už řadu let navštěvuje
naši školku Nezávislé divadlo z Mladé
Boleslavi. Tentokrát herci dětem
zahráli pohádku O nezbedném Kob-
lížkovi, v září také začal plavecký
výcvik pro předškolní děti.

S příchodem podzimního období
přicházejí i změny v počasí. Sluníčko
nám přestává hřát, dny jsou chladné
a většinou deštivé. V tomto listopado-
vém čase, kdy se zahrada připravuje
na zimní odpočinek, k nám přijíždí
do školky skřítek Alois. Dětem se sice
nechce ukázat, ale nikdy jim nezapo-
mene zanechat milý dopis. Sedm klí-
čů různě poschovává po zahradě
a děti je mají za úkol najít. Ten
poslední, zlatý klíč, je nejdůležitější.
Tím se zahrada na podzim zamyká
a na jaře se opět odemyká.

Paní učitelka Hanička Kladivová
z Jablíčkové třídy pořádá pro školko-
vé děti, sourozence a jejich
rodiče Lampionový průvod.
Účastníci se svítícími lampi-
onky projdou obcí. Na kon-
ci trasy na ně čeká možnost
opéci si špekáčky. Pro starší
děti byl na závěr připraven
Bobřík odvahy.

Vánoce jsou téměř za
dveřmi  a předvánoční
shon na jdete  i u nás .
Advent jsme přivítali čer-
tovskou pohádkou Švec
a čert .  Dět i  pomáhaly

JAK ŽIJEME V MŠ

ZLATÁ SVATBA
Dne 19. 11. 2016 oslavili zlatou svat-

bu, padesát let společného života,
manželé Marie a Jiří  Šestákovi
z Postupic. K tomuto životnímu jubi-
leu jim přišel poblahopřát starosta
Miloslav Půta a členky sboru pro
občanské záležitosti. Společně zavzpo-
mínali na jejich první setkání a uply-
nulé roky. Manželé spolu vychovali tři
dcery a dnes už se těší z pěti vnoučat.
Na oslavě nechyběly ani dárečky, kvě-
tiny a bohaté pohoštění. Poté se man-
želé podepsali do pamětní knihy obce
a následovalo focení na památku.

Ještě jednou přejeme oběma mno-
ho šťastných, ve zdraví prožitých, spo-
lečných let, p. Šestákové hodně elánu
při vedení místní knihovny a p. Šestá-
kovi stále neupadající zájem o místní
dění, které pečlivě zaznamenává do
naší obecní kroniky.

Za SPOZ R. Marešová

Z Š A M Š P O S T U P I C E  VÁ S  S R D E Č N Ě  Z V E  N A :

21. 12. 2016
Od 8,00 hodin

VÁNOČNÍ ZPÍVÁNÍ
Přijďte si s námi zazpívat.

Od 8,10 hodin

BLEŠÍ TRH
Přijďte si něco koupit a tak ocenit nápady a práci dětí.

Od 15,30 hodin

VÁNOČNÍ JARMARK
Děti si pro Vás připravily spoustu krásných vánočních výrobků.

Výtěžkem z jejich prodeje zaplatíme poštovné za balík věcí
pro děti v Zambii.
Od 17,00 hodin

VÁNOČNÍ VYSTOUPENÍ
Jarmark děti ozvláštní svými připravenými vystoupeními.

Přijďte si s nimi zazpívat a zatancovat.
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Když jsem si přečetla přiložené
informace přímo z „ místa dění“,
dostalo mě to. (A nejen mě.) Něco
jiného je si mnoho věci myslet a něco
jiného to mít potvrzené od člověka,
který nemá důvod někomu něco
nalhávat nebo situaci přikrašlovat.
Zkrátím to….

Nějakou charitativní činnost, dle
našich chutí, možností a schopností,
provozujeme. Projekt „Adopce na
dálku“ jsme již před několika lety
jako škola ukončili a myslím, že tohle
je další možnost někomu pomoci. Na
Záškoláku jsme se zástupci tříd tuto
možnost probírali a padlo rozhodnu-
tí….“jdeme do toho“. Velikou výho-
dou zapojení do této akce je to, že
pomoc bude poskytnuta adresně,
bude rozdělena tam, kde je jí nejvíce
potřeba, člověkem, který se o vše na
místě postará. A dojde i ke zpětné
vazbě, kterou můžeme nejen my
dospělí, ale i děti vidět na facebooku,
na stránce, která byla za tímto úče-
lem založena.

Učitelé i rodiče dostali k dispozici
komunikaci, která probíhá mezi dív-
kou, její rodinou i zástupci sdružení,
které dlouhodobě podporuje oblast
v Zambii, pod kterou spadá 7 škol
a několik vesnic.

V ní je bez příkras popsáno, jak
probíhá život v této oblasti, jak tam

(ne)funguje – školství, zdravotnictví,
stravování, doprava, zásobování
vodou apod. Někdo dětem přečetl
vše, někdo vybral jen pasáže, které
byly dle jejich věku schopné pocho-
pit. Nedělám si moc iluze, ale třeba
některým dětem došlo, že se mají, že
se mají…a vlastně to došlo i nám,
dospělákům.

A tak jsme vyhlásili sbírku, která se
pěkně rozjela. Boty, hry, výtvarné
a sportovní potřeby, ale i finanční
příspěvky přinášeli nejen děti a rodi-
če, ale i oslovení kamarádi, známí
i rodinní příslušníci. Všem patří veli-
ké poděkování. V této době máme
připraveny k odeslání 2 balíky, ale
sbírku zatím neuzavíráme, třeba se
podaří poslat ještě nějaký. Protože
odeslat můžeme nejvýše 30 kg balík
a poštovné je hodně drahé (3 800,-
Kč), bylo jasné, že jenom sbírkou se
nám vše nepodaří pokrýt. Děti se
tedy samy podílely na získání pro-
středků na poštovné sběrem papíru
i výrobky, které se budou prodávat na
školním vánočním jarmarku 21. 12.
v tělocvičně. Komu bude chybět něja-
ká vánoční výzdoba, nebo bude mít
tou dobou ještě málo cukroví na
vánoční stůl, ať přijde podpořit tuto
akci. Nebo přijďte jen tak, zazpívat si
s námi koledy a podívat se na vánoč-
ní vystoupení dětí.

A když nedorazíte, a přesto byste se
chtěli k našemu snažení připojit… po
konzultaci se zúčastněnými osobami
víme, co je potřeba vložit do balíku:
1) lehké boty – hlavně dětské – žab-

ky, cvičky, sandálky, crocsy – použi-
té, ze kterých děti vyrostly, popř.(
to už bude luxus) – nové

2) výtvarné a psací potřeby – voskov-
ky (lepší než pastelky, nelámou se,
nemusí se ořezávat, spotřebují se
celé! – samozřejmě ani pastelkami
určitě nikdo nepohrdne), vodov-
ky, štětce, propisky (kdo má mož-
nost, klidně firemní s logem),
obyčejné tužky, pastelky „vysuno-
vací“, s náhradními tuhami, sešity

3) sportovní potřeby – fotbalové
míče (také klidně okopané, použi-
té, co tak někde doma leží), šviha-
dla, lítací talíře…..

4) hry – karty – Černý Petr, pexeso,
kvarteto, prší; deskové hry –
dáma, šachy, člověče (obrázkové
pro mrňata, neobrázkové pro vět-
ší) apod.

5) finanční příspěvek (v hotovosti, ne
na účet!), za který bychom dokou-
pili to, čeho se nám nedostane
z vyhlášené sbírky a co bychom
uznali za vhodné doplnit

Jde hlavně o to, aby to byly věci leh-
ké, skladné a podělilo se co nejvíce
dětí ve více školách. A opravdu se
nemusí jednat o „nové“ kusy. Nevy-
hlásili jsme sbírku hraček a oblečení.
Oblečení tam vozí nějaká charita
a než hračky, raději něco pro větší
tvořivost a vzdělávání.

Vše možno odevzdávat v kanceláři
školy. Čím dříve balíky naplníme, tím
dříve je odešleme.

Jana Jíšová

Mám kamarádku, jejíž dcera odjela na rok do Afriky konat bohulibou činnost – vyučovat děti
v oblasti Zambie, dohlížet na vybudování několika studen tam, kde voda chybí, zjišťovat to, co by
bylo možno pro dané oblasti v rámci možností ještě udělat. (Je to sice kapka v moři, ale…)

POMŮŽEME DĚTEM V ZAMBII
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dílů mezi mužem a ženou. Všichni se
na vás opět těšíme!! Přejeme vám
klidné a radostné Vánoce.

V pohádkách vystupují: Jaroslav
Andr, Pavel Filandr, Marta Filandro-
vá, Miroslav Fürbacher, Jana Fürba-
cherová, Zdeněk Janů, Blanka Jíšová,
Marcela Nová, Petr Suchý, Václav
Šesták, Stanislav Šetek, Michaela Šet-
ková, Luděk Turek, Miroslav Vender,
Eva Venderová, Monika Zachová,
Jana Žížalová.

Za Ochotnický divadelní spolek
Blanka Jíšová

Tradiční koncert dětí
„Setkání

u adventního
věnce“

bude 18.12. od 15:00 hodin
v kostele Sv. Martina

v Postupicích

V minulém Zpravodaji jsme avizo-
vali „návrat k pohádkám“. Ano, hráli
jsme pohádky, ale trochu jiné. Místy
až příliš realistické, občas kruté
a někdy hodně veselé. Protože se jed-
ná o autorskou hru, představení
nikdo nikde nehrál a my jsme tudíž
nemohli odhadnout reakce diváků.
Když hru zkoušíme, tak se nám občas
nějaké části zdají vtipné, ale neustá-
lým zkoušením otupíme a pak nejsme
schopni posoudit, jestli to je nebo
není dobré. A tak jsme jen tiše stáli
v úžasu, jak rychle se diváci „chytli“
a začali se bavit. Pravdou je, že jsme se
chtěli méně soustředit na text a více
na světla, zvukové efekty a kostýmy.
A to se nám pravděpodobně povedlo.
Stínohra měla úspěch stejně jako
minimalistické kostýmy holubů, muzi-
kálové tance nebo zpěv. Nakonec
jsme si tak zařádili, že místo uvádě-

ných 60 minut trvala premiéra téměř
dvě hodiny. Nepředpokládáme, že se
představení zavděčilo všem – každé
publikum je jiné – stejně tak jako naše
podání, ale doufáme, že tato jedno-
duchá komedie na pohádkové téma
naplnila náš záměr – přinést radost
a zábavu všem našim kamarádům
a známým. Děkujeme vám všem –
našemu skvělému publiku – že nám
dáváte novou energii do dalších let.
Jubilejní 10té představení v roce 2017
bude opět se skupinou Lahvátor
a opřeme se v něm do tradičních roz-

DIVADLO POSTUPICE: POHÁDKY P.R.S.
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ČTENÍ KE KAFÍČKU V POSLEDNÍM ČÍSLE
ZPRAVODAJE V TOMTO ROCE

z Chrudimska. Úrovňovou laťku
účinkujících dali hodně vysoko
a zvládli ji. Ocenění od publika se
dostalo také dvojici Dlouhý a Touška.
Publikum si získali tradičně mladíci
ze Psár bratři Pavel a Josef Votrubovi
za doprovodu Jirky Kříže na vozem-
bouch. Svými lidovkami přivedli do
varu obecenstvo, které je nechtělo
z jeviště ani pustit. Hrají spolu osm
let, vzpomínali na své začátky s Jose-
fem Němcem, zazpívali i jeho píseň.
Hudebníky doprovázel na bicí Karel
Šplíchal mladší. Rozloučení se Setká-
ním muzikantů provedl Jan Javůrek,
který poděkoval vystupujícím a pří-
tomným, za dobrou organizaci. Jeho
díky patří  i Václavu Šestákovi .
Na závěr se opět sešli všichni účinku-
jící na jevišti a při harmonice Bohu-
mila Vlasáka si zazpívali Ta naše pís-
nička česká od Karla Hašlera. Celý sál
povstal a vzdal poctu tomuto vynikají-
címu skladateli. Bohumil Vlasák za
doprovodu bubeníka Karla Šplíchala
pak ještě zahrál a zazpíval písně Ladi-
slava Dvořáka, hudebního skladatele
z Vysočiny. Moderátor a pořadatel
akce Václav Šesták se ještě přidal slo-
vy: „Jsem rád, že se lidé umí pobavit,
zazpívat si tu naši českou lidovou pís-
ničku. Přijelo sem hodně lidí i z oko-
lí. Chtěl bych také poděkovat všem,
kteří tuto dnešní akci podporovali
a sponzorům: Karlu Šplíchalovi, Jaro-
slavu Hrejzkovi, Miluši Sahulové, vdo-
vě po Josefu Němcovi, a za snímky
Jiřímu Maršíčkovi. Na shledanou
začátkem října opět za rok.!“

Od roku 1983 se v Postupicích na
Benešovsku v restauraci U Sokola
koná Setkání heligonkářů, letos to
byl zároveň čtrnáctý ročník Memoriá-
lu Václava Šplíchala, místního muzi-
kanta a harmonikáře a třetí ročník
Memoriálu Josefa Němce, nezapo-
menutelného muzikanta a organizá-
tora těchto setkání. O druhé říjnové
sobotě byl sál zcela zaplněný. Konalo
se tu dvacet dva vystoupení harmoni-
kářů na jevišti, pak ještě přibyla due-
ta a tria, takže počet vystoupení byl
celkem třicet. Jan Javůrek, jeden
z organizátorů a příznivec lidové
muziky, přivítal přítomné a vzpomněl
na muzikanty: Josefa Němce, Josefa
Klementa, Jana Rývu a Jaroslava Duf-
ka, kteří už nejsou mezi námi a pří-
tomné obecenstvo vyzval, aby si vzpo-
mnělo jak jim zůstali v mysli jako
muzikanti a příznivci dobré nálady,
ještě dodal: „Tady nebude vítězů ani
poražených, každý, kdo zde vystoupí,
bude jednička a obdrží věcnou
cenu“. Organizátoři setkání připravi-
li také pro všechny přítomné tradiční
občerstvení, včetně šternberských
koláčků. Muzikantské odpoledne
začalo společným vystoupením všech
harmonikářů na jevišti, kdy za dopro-
vodu heligonky Bohumila Vlasáka
zazpívali valčík Karla Valdaufa Kdo
má rád tu českou písničku. Pak se
ujal slova hlavní organizátor celé
akce Václav Šesták, který pořad pro-
vázel a oceňoval účinkující. Sám se
obecenstvu svěřil slovy: „Snažím se
muzikantskou tradici zde zachovat,

navázat tak na Pepu Němce a na dal-
ší zkušené muzikanty. Vím, že harmo-
nika stále nachází přízeň mezi různý-
mi generacemi a takováto přehlídka
sklízí ohlas mezi diváky. Muzikanti si
zde mohou porovnat hráčskou zruč-
nost, úroveň, hlavně představit se
veřejnosti, která si s nimi zazpívá
a může jejich vystoupení hned zhod-
notit“. Prvním účinkujícím byl praž-
ský harmonikář Jaroslav Tuza se sta-
ropražskými písněmi. Pak si s 83
letým Vladimírem Doležalem z Divi-
šova zazpíval celý sál. Nejvzdáleněj-
ším účastníkem byl opět Václav Nečas
z Vodňan, publikum zaujal písněmi
z jižních Čech. Pražští harmonikáři,
pánové Jaroslav Tuza a Jícha, uvedli
do varu celý sál a na závěr si pochva-
lovali výbornou zdejší společnost,
která lidovky doslova miluje. Pozadu
nezůstali ani další účinkující z Vla-
šimska a Benešovska. Nejmladší
generaci zde zastupoval teprve pat-
náctiletý chlapec Václav Šrain ze
Suchdola u Příbrami, který hrou na
pianovku rozezpíval a roztleskal celý
sál. Byl to velký triumf mladíka, které-
ho vytáhl na vystoupení právě Václav
Šesták. Martina Jurníčková pozvala
tohoto mladého muzikanta na setká-
ní důchodců v Postupicích, které se
organizuje dvakrát ročně. Milým pře-
kvapením bylo vystoupení dvanáctile-
té Aničky Svrčinové z Prahy na pia-
novku a to zatím za doprovodu dědy
Pavla Říhy. Velkého uvítání se dostalo
téměř profesionálním muzikantům
Josefu Peckovi a Janu Kavalírovi

POSTUPICKÉ HELIGONKY

Čas Vánoc patří rozjímání a klidu, ale jistě i době, kdy se bilancuje, rekapitulují se úspěchy i nezdary,
které nám uplynulý rok přinesl. S čistým svědomím můžeme napsat, že tento rok přinesl krásné
zážitky a my vzpomínáme na všechny letošní naplánované akce.

s námi tráví hezké chvíle při našich
setkáních.

Vánoce mají být dobou pokoje, kli-
du, lásky a také krásy. Všem přejeme
ty nejkrásnější Vánoce. Vánoce vese-
lé, krásné a šťastné, ať nad nimi kaž-
dý jen žasne, a do nového roku jen
radost, štěstí a pevné zdraví.

Za klub seniorů vaše Hanka a Marta

Odpolední setkání 4. listopadu
2016 nás utvrdilo v tom, že je spoko-
jenost ve všech, kdo s námi byli. To
nám dalo vědomí, že naše vynaložené
úsilí nám přináší odměnu.

Také my si uvědomujeme, jak
v dnešní době, i přes veškeré snažení,
nedokážeme v mezilidských vztazích
dávat to, co bychom měli a přitom
i velmi chtěli.

Někomu chybí rodina, a tak nemít
kamarády a přátele, není se s kým stý-
kat. Možná je to pak dobrý podnět
k zamyšlení nad vlastním životem.
A tak se tedy vždy radujeme, když
k nám najdou cestu noví přátelé
a kamarádi. Potom víme, že naše prá-
ce má smysl.

Velké poděkování patří zastupite-
lům obce. Moc nám pomáhají a rádi



PRANÝŘ
K historii takzvaného pranýře jsem se dostal na základě žádosti o informace pro připravovanou
knihu o pranýřích v Čechách. Knihu připravuje pan ing. Vokáč z jižních Čech.

Z vyprávění pamětníků si Postupič-
tí pamatují, že pranýř stával u kostela
na náměstí, kde stáli odsouzení vždy
v neděli, když byla mše svatá. Po jeho
odstranění  zůstaly  na náměstí
kamenné kvádry. Dokonce existuje
pohlednice, na které je připsáno, že
jsou to kameny z pranýře. V roce
1922 byly použity při stavbě podstav-
ce památníku padlých z první světové
války. A tato teorie se traduje dodnes.

V kronice Karla Václava Mixy –
Městečko Postupice je o pranýři psá-
no toto. 

Cituji: Roku 1803 byl vydán nový
trestní zákon, jehož §10 opět zavedl
trest smrti a ustanovil, že může být
vykonán pouze provazem (oběše-
ním). Zavedl také trest vystavení na
pranýři, §183 ustanovuje použití pra-
nýře při zločinu podvodu, falešné
přísahy nebo svědectví.

Koncem roku 1921 a počátkem roku
1922 bylo v Postupicích živě hovořeno
o tom, bylo-li u vrchnostenského úřa-
du v Jemništích používáno pranýře.
V tomto směru upoutaly zájem tři
kamenné hranoly, z nichž dva ležely
dlouhý čas u studny nad rybníčkem
Kalužinkou a třetí u studny proti škole.
Ačkoliv podstatných důvodů proto
nebylo, byly tyto kameny označeny za
zbytky pranýře. Z těchto kamenů byl

postaven v létě roku 1922 na náměstí
pomník padlým ve válce 1914–1918.

Postupice jako poddanská vesnice
nikdy neměly trestního práva, jako
mělo například městečko Divišov.
Povýšením na trhové městečko roku
1711 trestního práva nenabyly. Nao-
pak, jsouce od roku 1707 částí panství
Jemnišťského, podléhaly úřadu vrch-
nostenskému v Jemništi. Leč ani ten-
to úřad nemohl trestati zločiny, jsa
v takových případech pouze úřadem
vyhledávajícím a doporučujícím.
Vystavování na pranýři nebylo nikdy
samostatným trestem, nýbrž vždy zost-
řením trestu pro zločiny. Proto ani

vrchnostenský úřad nemohl trestati
vystavením na pranýři.

Kameny na pomníku padlých nemo-
hou pocházeti z pranýře. Jejich rozmě-
ry opodstatňují domněku, že jsou zbyt-
kem nějakého sloupu. Snad jsou zbyt-
kem materiálu po činnosti Ignáce Rie-
derera, stavitele postupických továren,
který míval na rynku své skladiště, snad
na rynku zůstaly po přestavbě kostela
v roce 1718. Kdož ví. Případy místního
významu byly ponechávány trestní pra-
vomoci postupického rychterního úřa-
du, jemuž byl podřízen jako výkonný
orgán, obecní policajt.

Připravil Jiří Šesták

Pokračování ze strany 1

postupické četnické strážnici, která
byla v prvním patře nynějšího penzi-
onu „Mensdorf“. Měli dvě dcery,
Milenu a Olgu. Pana Kuta v roce
1948 z četnického sboru propustili,
další zaměstnání nacházel těžko
v dělnických profesích. Dcera Milena
maturovala na benešovském gymná-
ziu., Olga po roce vyšší zdravotnické
školy nastoupila do zubní techniky
zdravotní pojišťovny v Benešově.

Druhý byt prvého patra obývali
domácí Jarmila a Bedřich Rosember-
govi, spolu s matkou a dětmi Jarosla-
vem a Janou. Pan domácí byl voják
z povolání v Benešově. Koncem roku
1950 byl přeložen do Olomouce, již
jako Radimský. Ve druhém patře byly
dvě podkrovní místnosti v létě obýva-

né matkou paní domácí, nebo prona-
jímané na léto známým. Rozvod vody
přízemí nemělo vůbec, první patro
ano, ale pro nedostatek vody tekla vel-
mi sporadicky. Veškerá voda se nosila
v kýblech z pumpy u horní zahrady,
velmi často až od mostu i na praní.

Součástí Štěpánky byl přístavek pří-
zemních místností, které měly zvláštní
vchody. Byl tam služební byt domovni-
ce. Chodbička, špajz, dvě místnosti.
Tam bydlela paní Černá se čtyřmi dět-
mi. Jako domovnice měla na starosti
úklid v hlavní budově a na požádání
vypomáhala v bytech, prala prádlo
a podobně, samozřejmě za úplatu.
Další vchod do přístavku byl vchod do
prádelny. Obezděný kotel na ohřev
vody, lavice na necky při praní, které
měl každý svoje. Tady se pralo a kou-
palo. Z toho pohledu na tom byla nej-

lépe paní Černá, měli to vedle. To, co
scházelo partajím v přízemí, bylo ved-
le této prádelny – WC suché, jedno
pro paní Černou, druhé pro ostatní
tři partaje. Později tam také bydleli
v přízemí Jiřina a Vítězslav Kotkovi,
kteří se coby novomanželé přistěhova-
li ze Zvěstova. A tady také vyrůstal syn
Víťa a dcera Milena. Pan Kotek praco-
val jako obuvník v Postupicích. Jako
děti jsme zde prožívaly bezstarostný
věk, díky panu domácímu, který nás
podporoval ve sportovním vyžití, pís-
koviště, skok do dálky, pin-pong, růz-
né turnaje. Trénovalo se i ráno před
odchodem do školy, dokonce jsme
nacvičili divadlo, Tři zlaté vlasy děda
Vševěda. Odstěhováním pana domácí-
ho se vše změnilo. Střídali se nájemní-
ci, objekt pustnul a pustne dál.

Jiří Šesták
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Pohled na údajné kameny ležící u rybníčku Kalužinka z domnělého pranýře.
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HISTORICKÉ SNÍMKY Z ROKU 1960
A SOUČASNOST
Na srovnávacích fotografiích je vidět, jak Postupice zarůstají zelení a mizí krásné pohledy
na zastavěnou krajinu...
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